
UTTAL 
 
KORT VOKAL LÅNG VOKAL 
Framför 2 konsonanter Framför 1 konsonant 
t.ex La​dd​a, Vi​ll​a, Sö​tt, M​a​gda La​d​a, Vi​l​a, Sö​t 
betoning konsonanter betoning vokal 
------------​> ​Det finns undantag, t.ex hem, fem, lim, kam, man, mun (måste lära sig utantill) 
 
 
 
HÅRDA VOKALER MJUKA VOKALER  
(bakre vokaler) (främre vokaler) 
a, o, u, å e, i, y, ä, ö 
t.ex  gå, gås, gata t.ex ge, gäspa 
 
FRAMFÖR HÅRD VOKAL FRAMFÖR MJUK VOKAL  
C FÅR K-LJUD C FÅR S-LJUD 
t.ex c​o​gnac, c​a​ncer, c​o​ol t.ex c​y​kel, c​e​llo, c​i​garr 
 
G FÅR G-LJUD G FÅR J-LJUD  
t.ex g​o​d, g​u​l, g​å​va g​e, ​g​i​lla, g​ä​dda, g​ö​ra

 
K FÅR K-LJUD K FÅR TJ/SH-LJUD 
t.ex k​a​ll, k​u​l, k​o​ka t.ex k​e​dja, k​i​ka, k​ä​lla 
 
SK FÅR SK-LJUD SK FÅR SJ-LJUD 
t.ex sk​o​la, sk​u​ra, sk​a​ta t.ex sk​e​d, sk​e​n, sk​i​na 
 
 
TJ = SH-LJUD RS = SH-LJUD   SCH = SH-LJUD SCH = SJ-LJUD 
tjugo, tjej, tjata imorse, försent, mars   duscha, affisch schack 
 
STJ = SJ-LJUD CH = SJ-LJUD DJ, LJ, HJ, GJ = J-LJUD 
stjärna, stjäla chans, campagne djur, ljus, hjul, gjorde  
 
SKJ = SJ-LJUD 
skjorta, skjuta, skjul 
 
 
 
  



STAVNINGSREGLER 
 
KORT VOKAL LÅNG VOKAL 
Framför 2 konsonanter Framför 1 konsonant 
t.ex La​dd​a, Vi​ll​a, Sö​tt, M​a​gda La​d​a, Vi​l​a, Sö​t 
 
HÅRDA VOKALER MJUKA VOKALER  
a, o, u, å e, i, y, ä, ö 
 
SLÄKTSKAPSREGELN 
Ord som är släkt, ​d v s kommer av samma grundord, behåller ofta grundordets 
stavning när de böjs​.​ ​Tex: trycka — tryckt, trygg — tryggt, dag — dags Undantag: m och n 
i vissa former.  
 
 
DUBBEL ELLER ENKEL KONSONANT? 
Efter lång vokal = 1 t.ex v​a​l 
Efter kort vokal = minst 2 (dubbelteckning eller 2 olika) t.ex v​a​ll 
Efter kort vokal i ​obetonad stavelse ​= 1 t.ex p​i​lot, k​a​las, m​i​nut 
 
 
K-LJUDET  
-​Dubbeltecknas med ck 
 
M-LJUDET 
-​ ​Dubbeltecknas aldrig framför​ en annan ​konsonant  
himm​e​l - him​l​en, gamm​a​l - gam​l​a, timm​e​r - tim​r​a  
- ​Dubbeltecknas inte i slutet av ord​, även om vokalen framför är kort  
t. ex stam, fram, kam, kom  ​Undantag: damm, lamm och ramm 
- ​Dubbeltecknas samman med Rom och dom​.  
t.ex romare, romersk, dom  
 
N-LJUDET 
- ​Dubbeltecknas aldrig framför d eller t​ hur än grundordet stavas (följer inte 
släktskapsregeln).  
Tex: tunn — tun​t​, känna — kän​d​e — känt, noggrann — noggran​t  
- Följer ​släktskapsregeln framför s​.  
Tex: kännas — känns, minnas — minns, finnas — finns  
- Stavas med ett​ n efter kort vokal i följande småord​: ​han, den, min, hon, mun, kan, igen, 
din, Gun, män, man, men, sin, kun(skap), vän, sen, än.  
 
NG-LJUDET 
- Stavas ​vanligen med ng​.  
Tex: vingar, lunga, stänga, stängt   
- Stavas med ​n framför k.  
Tex: vin​k​a, lun​k​a, stän​k​a, stän​k​t   



- Stavas med ​g framför n.  
Tex: lug​n​, ug​n​, vag​n​.  ​Obs! tvungen, tvungna  
 
J-LJUDET 
-Stavas vanligen med ​j framför hårda vokaler​.  
Tex: j​a​g, j​o​rd, j​u​l  
- Stavas vanligen med​ g framför mjuka vokaler. 
Tex: g​e​nast, g​i​ssa, g​y​ttja, g​ö​ra ​Undantag: I några ord stavas j-ljudet med j även framför 
mjuk vokal. Tex: jesuit, jippo, jycke, jätte, jökel  
- J-ljudet ​stavas också med​ ​ d​j,​gj​,​hj​, ​lj 
 
SJ-LJUDET 
- Stavas vanligen med ​sj framför hårda vokaler​.  
Tex: sj​a​skig, ansj​o​vis, sj​u​, sj​å​pig ​Undantag: männi​sk​a, mar​sk​alk  
- Stavas oftast med ​sk framför mjuka vokaler​.  
Tex: sk​e​n, sk​i​na, sk​y​, sk​ä​mmas, sk​ö​n ​Undantag: ​sj​äl, ​sj​älv, ​sj​ätte, ​sj​ö  
- Stavas också med o ​stj i fem ord:​ stjäla, stjälk, stjälpa, stjärna, stjärt ​och skj​ ​i fyra ord​: 
skjorta, skjul, skjuta, skjut  
- ​I lånord​ stavas sj-ljudet ​på flera olika sätt​:​ ch ​(chaufför)​, sch​ (schack)​, g ​(giraff)​,  ge 
(bandage)​, j ​(jourhavande)​, ti ​(station)​, si ​(television)​, ssi ​(diskussion)​, sh ​(shorts)  
 
TJ-LJUDET 
- Stavas i regel med ​tj framför hårda vokaler​.  
Tex: tj​a​ta, tj​o​g, tj​u​sig  
- Stavas oftast med​ k framför mjuka vokaler.  
Tex: k​e​la, k​i​la, k​y​ckling, k​ä​rlek  ​Undantag: I några ord stavas tj-ljudet med tj även 
framför mjuk vokal​. Tex: tj​e​j, tj​i​, tj​ä​na, tj​ö​t  
- Stavas på annat ​sätt i några få ord​: ​kj​ (kjol), ​ch​ (Chile) 
 
Å-LJUDET 
- Stavas i regel med ​å​ i ord med ​lång vokal​.  
Tex: v​å​ning, f​å​nig, b​å​t ​Undantag: I några ord stavas långt å-ljud med o​, t ex h​o​nung, 
k​o​nung, s​o​va, l​o​va, r​o​dna 
- Stavas oftast med​ o​ i ord med ​kort vokal​.  
Tex: k​o​tte, L​o​tta, tr​o​ts, p​o​tta ​ Undantag: I några ord stavas kort å-ljud med å​, t ex ​å​tta, 
m​å​nga, m​å​ste, r​å​tta  
 
Ä-LJUDET 
- Stavas med ​ä​ i ord med ​lång vokal​.  
Tex: ​ä​ra, l​ä​sa, r​ä​kna  
- Stavas med ​ä​ eller ​e ​i ord med ​kort vokal  
Tex: v​ä​rk, v​ä​lja, b​ä​st — v​e​rk, h​e​lst, m​e​st  
- I lånord stavas ä-ljudet med e.  
Tex: buk​e​tt, bilj​e​tt, kuv​e​rt, kons​e​rt  
 
 



 

 

Kan du stavningsreglerna? 

1) Har ordet kort vokal? I så fall ska vi ha dubbel konsonant: kall men kal (som ju har 

långt a). 

2) Står vokalen i betonad stavelse? Det är skillnaden mellan verbet kallas och 

festligheten kalas (som ju har lika kort a men betoningen sist). 

3) Finns det fler än en konsonant efter den korta vokalen? Regeln säger att 

konsonanterna gärna får vara olika. Vi skriver alltså kall men kalv. Att stava     kallv 

är att överdriva konsonant​antalet. 

4) Står konsonanterna i samma morfem i ordet? Kommer det en ändelse eller     ett 

nytt sammansättningsled upphör alltså regeln att gälla. Vi skriver alltså kallt (av 

kall), men kalsingar där ls ingår i samma morfem. 

5) Dubbelteckna aldrig v och j: Vivvi är en tjejj. 

6) Tänk på att det finns ett par tusen undantag: pollett,​ villkor, aldrig, vovve. 

Vilka stavfel gör de små barnen i skolan? 

20 % särskrivning,  exempel: polis bil 

15 % dubbelteckningsfel,  exempel: en svanns 

15 % stor och liten bokstav,  exempel: sverige 

15 % utelämnande av bokstav,  exempel: farlit 



10 % fel i ljudstridiga ord,  exempel: stog 

 


